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Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Arne Melchior (CD): 
Jeg tager ordet for at oplyse, at Centrum- 

Demokraterne stemmer hverken for eller imod 
dette lovforslag, og jeg skal herom henvise til 
den debat, der fandt sted ved anden behand- 
ling. Langt det meste indhold i lovforslaget kan 
vi tilslutte os, men da der ikke er taget de med 
vore øjne set meget nødvendige og tilstrækkeli- 
ge hensyn til handicappedes færden i kollektiv 
trafik, viser vi dette ved at undlade at stemme 
ved tredjebehandlingen. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges med 101 stemme (S, KF, SF, V, RV, 
KRF og Hugo Holm (UP)) mod 10 (FP); 5 
(CD) stemte hverken for eller imod. 

Anden næstformand (Lilli Gyldenkilde): 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

9) Tredje behandling af lovforslag nr. L 75: 
Forslag til lov om gymnasiet m.v. 
Af undervisnings- og forskningsministeren 

(Ole Vig Jensen, fg.). 
(Fremsat 22/11 89. Første behandling 1/12 

89. Betænkning 15/5 90. Anden behandling 
22/5 90). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 115 stemmer. 

Anden næstformand (Lilli Gyldenkilde): 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

10) Tredje behandling af lovforslag llr. L 140: 
Forslag til lov om kursus til højere forberedel- 

seseksamen og om studieforberedende enkelt- 
fagsundervisning for voksne in. v. 

Af undervisnings- og forskningsministeren 
(Bertel Haarder). 

(Fremsat 18/1 90. Første behandling 1/2 90. 
Betænkning 15/5 90. Anden behandling 22/5 
90). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Eva Møller (KF): 
Jeg skal på udvalgets vegne meddele, at ud- 

valget efter at have taget lovforslaget tilbage ef- 
ter anden behandling på ny har behandlet dette 
i et møde, hvor vi har haft lejlighed til at modta- 
ge en deputation fra Frederiksberg HF-Kursus. 
Udvalget har endvidere stillet spørgsmål til un- 
dervisnings- og forskningsministeren, som den- 
ne har besvaret skriftligt. 

Jeg kan herefter oplyse, at udvalget indstiller 
lovforslaget til vedtagelse i den affattelse, hvori 
det foreligger efter anden behandling. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 116 stemmer. 

Anden næstformand (Lilli Gyldenkilde): 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

11) Tredje behandling af lovforslag nr. L 210: 
Forslag til lov om ændring af lov om frikom- 

muner. 
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Af indenrigsministeren (Thor Pedersen). 
(Fremsat 21/3 90. Første behandling 4/4 90. 

Betænkning 17/5 90. Anden behandling 22/5 
90). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Erling Christensen (S): 
Jeg synes, den anden frikommunelov, der nu 

står over for vedtagelse i Folketinget, har krav 
på at få nogle bemærkninger med på vejen. 

Ved førstebehandlingen undrede jeg mig 
over den fuldstændige tavshed, der hersker om 
frikommuneforsøget. Bortset fra ved visse høj- 
tidelige lejligheder, hvor indenrigsministeren 
fremholder frikommuneforsøget som en stor 
åbenbaring i en fornyelsesproces for de nære 
samfunds beherskelse af decentraliseringens 
herligheder, hører vi andre og andre mennesker 
næsten ikke mere om, hvad der sker i frikom- 
munerne. 

Jeg troede ved førstebehandlingen, at årsa- 
gen enten var valgtravlhed sidste efterår ude i 
kommunerne og efterfølgende konstitueringer, 
eller at kommunerne havde givet op. 

Udvalgsbehandlingen har klart vist, at kom- 
munerne ikke har opgivet. Ved kontakt til en- 
kelte frikommuner hører jeg om det store enga- 
gement og det store arbejde, kommunalbesty- 
relsesmedlemmer, borgmestre og embeds- 
mænd lægger i at tænke nyt, tænke anderledes, 
løse opgaverne på nye, på andre måder. 

Siden fremsættelsen af sidste frikommune- 
lovforslag i oktober sidste år har frikommuner- 
ne og friamterne indsendt 66 nye ansøgninger -  
ja, de nye kommunalbestyrelser har siden 1. ja- 
nuar i år og indtil april indsendt 22 nye ansøg- 
ninger. 

Alligevel indeholder det foreliggende lovfor- 홢 
slag, som vi vedtager om et øjeblik, kun 2 nye 
forslag. Det er da forstemmende. Det er som at 
lægge en tung dyne over alt initiativ, når vi sam- 
menligner de 66 ansøgninger med de 2, der lig- 
ger i lovforslaget. 

Under udvalgsarbejdet foretog vi stikprøve- 
vis en undersøgelse af de 66 ansøgninger, der er 
indkommet, og det viser klart en træghed og en 
forsinkelse i fagministerierne over for kommu- 

nernes forsøgsansøgninger, som jeg synes er 
fuldstændig utilstedelig. Der peges i Socialde- 
mokratiets betænkningsbidrag særlig på 3, 
først ansøgningen fra Bornholms Amtskommu- 
ne fra 21. oktober sidste år. Efter at den havde 
været syltet 5 måneder i Sundhedsministeriet, 
blev den fremsendt til høring. Det betyder, at 
Bornholms Amtskommunes ansøgning bliver 
forsinket i hvert fald over 1 år. 

Det er også interessant at se på Fåborg Kom- 
munes ansøgning her fra januar 1990, hvor de 
beder om mulighed for at delegere endelig ved- 
tagelse af lokalplaner til et teknisk udvalg, 
nemlig miljøudvalget. Først da udvalget efter- 
lyser svaret, fremsender Miljøministeriet svaret 
til Fåborg Kommune, nemlig at hjemmelen an- 
ses for indeholdt i den gældende frikommune- 
lov. Det kunne man have svaret, dagen efter at 
man havde modtaget brevet fra Fåborg Kom- 
mune. 

Hobro Kommune udbad sig den 18. oktober 
sidste år en forhåndsudtalelse. Ministeren lo- 
ver i et svar til udvalget, at ministeren vil tage 
kontakt med Hobro Kommune for at afklare 
problemet. Jeg vil gerne spørge ministeren, om 
han, efter at der nu er gået næsten 3 uger, har 
taget den kontakt med Hobro Kommune. 

Ministeren plejer at sige: Frække forsøg, det 
er det, vi ønsker. Frikommuneforsøget er ud- 
vikling af demokratiet, siger eller sagde inden- 
rigsministeren. Jeg synes, kommunerne og Fol- 
ketinget har krav på at få en forklaring på den 
utilbørlige obstruktion, som frikommuneforsø- 
get udsættes for af regeringen. 

Indenrigsministeren (Thor Pedersen): 
Hr. Erling Christensen efterlyser udsagn fra 

kommunerne om, hvordan det går. Jeg vil gerne 
gøre opmærksom på, at forsøget jo ikke er lagt 
an på, at man løbende skal informere Folketin- 
get om, hvordan man i den enkelte kommune 
opfatter forsøget. Forsøgene lægges til rette på, 
at man i kommunen, når forsøgsperioden er 
udløbet, evaluerer, beskriver forsøget og erfa- 
ringerne og derefter informerer ministeriet. Det 
er den måde, det er tilrettelagt på. 

Imidlertid har vi som en service over for Fol- 
ketinget spurgt kommunerne midtvejs om erfa- 
ringer og i øvrigt om de erfaringer, ministeriet 
selv har om frikommuneforsøgene og den må- 
de, de kører på. 


